
Týden sice hlásí 130 nových milionů,  
ale stále jde jen o kapky do děravého 
sudu. To je možná nejlépe vidět ze srov-
nání s 30miliardovou poptávkou po stát-
ních spořicích dluhopisech. Navíc pohled 
do bankovní statistiky ukazuje další mili-
ardy do tzv. spořicích účtů, kterými ban-
ky v posledních letech lákají Spořínky. 
Letošní rok bude zřejmě jejich totálním 
vítězstvím, když za tři čtvrtletí dosahují 
už 43 mld. Kč – možná paradoxně obje-
mem celý nárůst vkladů (termínované 
vklady i stavební spoření poklesly po  
13 miliardách, čímž „vyrovnaly“ 27miliardový nárůst na běžných účtech). Možná však půjde  
o jejich labutí píseň, protože v prostředí sazeb u nuly banky nemohou do nekonečna ani své milé 
Spořínky dotovat. Tak již úročení spořáků zamířilo dolů: UCB v tichosti snížila z 2,5 na 1,75 %, 
ING Konto šlo z 1,75 na 1,5 %. Ale Spořínkovi můžete do zblbnutí vykládat, že jistota vkladů je 
jen jistotou reálné ztráty. S tím vším zřejmě souvisí další odliv z fondů peněžního trhu (část odešla 
na spořicí dluhopisy, část na spořáky), ani dluhopisové fondy nijak nebodují. Jejich překrásné pře-
vážně dvouciferné výnosy za poslední rok už možná investory spíš upozorňují, že bublina je na-
fouknutá tak akorát. V USA již i renomovaní ekonomové varují před „matkou všech bublin“. Vlá-
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Úrokové sazby u hypotečních úvěrů podle 
souhrnného ukazatele Fincentrum Hypoindex 
znovu v říjnu klesly na 3,36 %, tedy od září  
o celých deset bazických bodů. To přirozeně 
dále posílilo zájem více žadatelů jak o nové 
hypoteční úvěry, tak zejména o výhodnou refi-
xaci. Počet uzavřených hypoték stoupl skoro  
o 900 na 6162. 

Vyšší zájem je 
zřejmý i na celko-
vých objemech, 
které se znovu pře-
houply přes deseti-
miliardovou hranici 
(v září přitom pouze 
8,7 mld. Kč). Nárůst 
o 1,5 miliardy na-
značuje, že přibývá 
nejen lidí, kteří si 
berou hypotéku, ale 
také se navyšují 
hypoteční úvěry. Průměrná výše hypotéky se 
zvýšila na 1,655 milionu korun. Vrcholí také 
souboj o letošní „tržní jedničku“ mezi Hypo-
teční bankou a Českou spořitelnou, která se po 
letech útlumu také opět blíží 30% podílu. 

Banky však nad nízkými sazbami moc nejá-
sají. Po snížení úrokových sazeb ČNB na další 
rekordní minimum nemají možnost dosahovat 
vyšších marží.  

„Současná situace nízkých sazeb tak není 
moc příjemná ani pro největší banky, které 
mají a měly od svých klientů zdroje téměř zdar-

ma. V minulosti totiž 
mohly díky vyšším 
sazbám dosahovat 
vyšších marží oproti 
bankám, které se 
musely financovat 
externě. Velké banky 
mají nyní možnost 
růstu jen na úkor 
jiných velkých bank. 
Zároveň však ne-
chtějí příliš snižovat 
úrokové marže, pro-
tože český hypoteční 

trh je relativně malý a není snadné dohnat zisk 
objemem obchodů. Tvrdý konkurenční boj by 
se tak mohl vymstít i tomu, kdo jej začne,“ 
dodává Josef Rajdl, vedoucí analytik společ-
nosti Fincentrum.  

Hypotékám dál klesají úrokové sazby 

Fondy se uklidňují, ale investoři jsou již léta v šoku 

 

V listopadovém čísle  časopisu 

FP-finanční poradce 
se mj. dočtete: 
• Téma: Kudy k penzi 
• Rendite Penze s garancí – 
alternativa penzijní reformy 
• Produkty:  
Jak padají pojistky 
• Mystery shopper: 
Stavebko aneb Kam s ním? 

 

Ukázkový výtisk zdarma: 
http://predplatne.ihned.cz/predplatne/zkouska.php?tit=FP& pref=1 

 

AKTUÁLNĚ 

Rozpočet EU nejistý 
Eurosummit se nedokázal dohodnout na výši 

škrtů, které pro nový rozpočtový rámec EU na 
léta 2014–2020 požadovali zejména čistí plát-
ci. Jednání vrcholné schůzky tak skončilo 
předčasně a hlavně bez kýženého výsledku. 
Evropská komise předložila návrh znějící na 
1,089 bil. eur, Británie, Německo, Nizozem-
sko a Švédsko ale požadovaly nové úspory ve 
výši až 200 mld. eur. Opět jde zejména o boj  
s Francií a téma obřích dotací do zemědělství. 

Matka všech finančních bublin  
Dva přední američtí ekonomové, Sheila 

Bairová a Stephen Roach, se domnívají, že 
stávající politika americké centrální banky 
(Fed) v sobě nese velkou míru nebezpečí. 
Podle nich totiž vážně hrozí, že se ve Spoje-
ných státech schyluje k prasknutí další finanč-
ní bubliny – dluhopisů. 

FT Deutschland končí 
Financial Times Deutschland po 12 letech 

končí, poslední číslo vyjde 7. prosince.  

Reklama ČSSD pro II. pilíř 
V pořadu Hyde park v ČT se ekonomický 

expert ČSSD Jan Mládek vyslovil, že až 
ČSSD zruší II. pilíř, převede celou naspořenou 
částku do III. pilíře. Tím by se z II. pilíře stal 
pohádkově výnosný produkt se 150% zhodno-
cením na úkor průběžného systému. 
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Kongres finan čních poradc ů 
 

Historicky první setkání  
finančních poradců napříč trhem 

8. 12. v hotelu Aquapalace Praha.  
Cena 5900 Kč.  

 

Více info, program i registrace na 
www.Poradci-sobe.cz/kongres 

Průměrná sazba hypote čních úv ěrů (Fincentrum Hypoindex)
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Investice do fond ů v  ČR (47. týden 2012)
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ZE ZAHRANIČÍ dy stále chrlí dluhopisy s čím dál nižšími výnosy. Třeba vládní dluh zemí eurozóny jen za 2. čtvrt-
letí podle Eurostatu stoupl na 90 % HDP z 88,2 %. 

Zatím ovšem i na celém světě biliony prchají z akcií – od konce poslední finanční krize přesunuli 
investoři směrem k dluhopisům a hotovosti 2 biliony dolarů. A přestože existují náznaky, že akcio-
vý trh je nyní poměrně bezpečný, drobní investoři to nechtějí slyšet a odliv peněz z akcií pokraču-
je. Investoři tak sice získají bezpečí, utrpí ale reálné ztráty, protože jejich výnosy nepřevýší inflaci.  

Ti, kteří se v roce 2008 z trhu stáhli a už se nevrátili, pak udělali chybu, uvádí Jeremy Siegel  
z Whartonu. Ceny akcií se totiž od té doby zhruba zdvojnásobily, k tomu klesla i volatilita. Siegel 
navíc předpovídá, že akciím se i v budoucnu povede dobře. Podle sofistikovaných investorů je 
absence drobných investorů na trhu dobrou zprávou. V minulosti totiž bývalo načasování jejich 
pohybů na trh a z trhu špatné, čímž vlastně rozkolísávali trh. I nyní mohou mít akcie před sebou 
ještě 20 až 30% růst, domnívá se Siegel. Takže našich 100 milionů do smíšených a akciových fon-
dů za týden je vlastně docela dobrý výsledek, možná i signál. 

(Pokračování ze stránky 1) 

Ministři financí eurozóny odložili 
jednání o řeckém dluhu 

Ministři financí eurozóny odložili jednání  
o řeckém dluhu na pondělí 26. listopadu. Šéf 
Euroskupiny Jean-Claude Juncker uvedl, že 
dosavadní jednání přinesla pokrok, konkrétní 
výsledky ale nesdělil. „Euroskupina ... pokro-
čila při vytváření konzistentního balíčku důvě-
ryhodných iniciativ určených k dalšímu pod-
statnému posunu k zajištění udržitelnosti řec-
kého dluhu,“ řekl Juncker. Ministři financí 
nyní přerušili svá jednání, aby umožnili vyla-
dit technické detaily některých částí balíčku. 

Řecko je výsledkem jednání  
Euroskupiny zděšeno 
Řecko je zděšeno výsledkem jednání minist-

rů financí eurozóny, kteří se opět nedokázali 
shodnout, zda je možné Řecku poskytnout 
další část záchranného úvěru. Řecký premiér 
Antonis Samaras řekl, že v sázce není jen 
budoucnost Řecka, a vyzval eurozónu, aby 
další část úvěru uvolnila. Řecko stále čeká na 
31,5 mld. eur (asi 800 mld. Kč), které mělo 
dostat už v červnu. Kvůli skluzu v plnění do-
hodnutých podmínek ale eurozóna uvolnění 
této tranše neustále odkládá. Řecko už mezi-
tím schválilo další úspory a doufalo, že tento-
krát peníze dostane. 

Der Spiegel: ECB a MMF požadují 
odpis 50 % řeckých dluhů 

Evropská centrální banka a Mezinárodní 
měnový fond požadují, aby se věřitelé vzdali 
poloviny svých pohledávek vůči Řecku, aby 
tak bylo možné do roku 2020 snížit zadlužení 
Atén z předpokládaných 144 % HDP na 70 %. 
Napsal to německý zpravodajský magazín Der 
Spiegel, podle něhož s tímto krokem nesou-
hlasí především Berlín. ECB a MMF však 
podle Spiegelu považují radikální odpis řec-
kých dluhů za nevyhnutelný, aby se dluhovou 
krizí zasažená jihoevropská země mohla  
v dohledné době postavit na vlastní nohy.  

Podnikatelská důvěra v Německu 
oživila  

Podnikatelská nálada v Německu se v listo-
padu zvýšila a zastavila šestiměsíční sérii 
zhoršování. Index ekonomického institut Ifo 
stoupl na 101,4 bodu z říjnové úrovně rovných 
100 bodů, sdělil mnichovský ústav. Index Ifo 
se v říjnu po půlroce propadu dostal nejníže 
od února 2010. Analytici podle ankety agentu-
ry Reuters přitom čekali, že tento měsíc index 
dál klesne na 99,5 bodu, a nejlepší odhady 
čekaly růst na 100,3 bodu. Hodnota indexu 
odráží pohledy představitelů asi 7000 firem  
z celého Německa a je o více než pět bodů 
nižší než před rokem. Ukazatel toho, jak pod-
nikatelé hodnotí současnou ekonomickou 
situaci, stoupl o 0,9 bodu na 108,1 bodu. 

EKONOMIKA 

Vláda schválila návrh rozpočtu na rok 2013   
Vláda schválila návrh rozpočtu na příští rok se schodkem 100 mld. 

Kč. Aktualizovaný návrh rozpočtu předložený Ministerstvem financí 
po nedávném úspěšném schválení vládního balíčku daňových změn 
má proti původnímu návrhu výdaje a příjmy o 4,1 mld. Kč nižší.  

Důvěra v českou ekonomiku se snížila 
Celková důvěra v českou ekonomiku se v listopadu snížila. Souhrnný indikátor důvěry byl ve 

srovnání s říjnem nižší o 1,7 bodu, oznámil Český statistický úřad. Mezi podnikateli se důvěra  
v ekonomiku ve vybraných odvětvích služeb téměř nezměnila. Ve stavebnictví, v obchodě a prů-
myslu klesla. Důvěra spotřebitelů zůstala zhruba stejná jako před měsícem. Ve srovnání s hodnota-
mi v listopadu 2011 jsou souhrnný indikátor důvěry a indikátor důvěry podnikatelů nižší, indikátor 
důvěry spotřebitelů je vyšší. V průmyslu se v listopadu hodnocení současné celkové ekonomické 
situace snížilo. Respondenti očekávají pro příští tři měsíce pokles tempa výrobní činnosti a neměn-
nost tempa zaměstnanosti. Celkově se důvěra v průmyslu zejména vlivem růstu zásob hotových 
výrobků proti minulému měsíci snížila a proti hodnotám z loňského listopadu je stále nižší. 

V Česku není důvod pro kvantitativní uvolňování měnové politiky 
V Česku není důvod pro kvantitativní uvolňování měnové politiky jako aplikují země na západ 

od českých hranic. Na konferenci Konkurenceschopnost, euro a koruna to řekl viceguvernér ČNB 
Mojmír Hampl. ČR má jiné problémy než země, které k tomuto kroku přistoupily. V ČR není ani 
rozvrácený finanční sektor, nejsou ani problémy s likviditou v něm, není problém s předlužením 
žádného z klíčových aktérů v ekonomice ani riziko deflační pasti. Kvantitativním uvolňováním se 
rozumí postup, kdy centrální banka nakupuje velké objemy aktiv, např. dluhopisů. Cílem je snížení 
dlouhodobých úrokových sazeb, zvýšení množství peněz v oběhu a podpora ekonomického růstu. 
„Nemáme zde žádnou z těch klasických věcí, jež vedou k uvažování o něm (kvantitativním uvol-
ňování),“ uvedl Hampl. To, že Česko nepotřebuje kvantitativní uvolňování ale neznamená, že cent-
rální banka nebude uvažovat o tržních intervencích k oslabení kurzu koruny. Hampl poukázal i na 
velký rozdíl mezi současným skutečným stavem domácí ekonomiky a tím, jak ji vnímají lidé a 
vedení firem. „Ten fundament je v zásadě zdravý,“ řekl. Neuvěřitelné je to, že zatímco domácnos-
tem klesají reálné příjmy, jsou schopny akumulovat nové úspory. Totéž prý platí i pro podniky. 

Splátkové dohody podle inkasní asociace dodržuje 44 % dlužníků 
Splátkové dohody dodržuje 44 % dlužníků. Vyplývá to z průzkumu, který uskutečnila Asociace 

inkasních agentur mezi členskými společnostmi. Z celkového počtu pohledávek v jejich správě,  
kterých každoročně přibývá okolo 2 mil., uzavřely inkasní společnosti splátkovou dohodu ve 24 % 
případů. Splátkový kalendář či jiná splátková dohoda umožňuje dlužníkům uhradit dluh ve více 
menších částkách a za delší období. „Jak věřitelé, tak i inkasní agentury jsou těmto dohodám na-
kloněni a dlužníci je hojně využívají. Avšak jedna věc je dohodu uzavřít a druhá je ji dodržovat,“ 
uvedl prezident asociace Vladimír Gazárek. Nedodržení sjednaných podmínek podle něj často  
v dalším inkasním procesu znamená zbytečné komplikace i zvýšené náklady. 

Propuštění zaměstnance stojí českou firmu proti západu polovinu 
Náklady na propuštění zaměstnance jsou v ČR podobně jako v ostatních postkomunistických 

státech střední a východní Evropy stále v průměru nejméně dvakrát nižší než na Západě. Podmínky 
pro výpověď jsou ale v ČR přísnější. Vyplývá to ze studie evropské sítě advokátních kanceláří 
Deloitte Legal, která sledovala pracovněprávní podmínky pro propouštění zaměstnanců ve 25 ev-
ropských státech. Nejdražší bylo dosud propouštění v Itálii, Belgii a Španělsku. 



 

Banky v EU chtějí odložit zavedení 
pravidel Basel III o rok 

Evropské banky požádaly Evropskou komi-
si, aby odložila zavedení přísnějších pravidel 
kapitálové přiměřenosti o rok až na rok 2014. 
Jejich žádost přichází poté, co odklad zavede-
ní nových pravidel plánují Spojené státy. Nová 
kapitálová pravidla zvaná Basel III jsou odpo-
vědí na finanční krizi z let 2007 až 2009. Po-
stupně se mají začít zavádět od ledna příštího 
roku a mají zajistit, aby banky měly dostateč-
ný kapitálový polštář pro krytí ztrát z riziko-
vých investic, aby je nemusely zachraňovat 
vlády. Příští rok má začít platit hlavní kritéri-
um, podle něhož musí minimální podíl kapitá-
lu na aktivech největších světových bank činit 
7 %. Evropská bankovní federace (EBF) po-
slala dopis evropskému komisaři pro vnitřní 
obchod Michelovi Barnierovi, ve kterém ho 
formálně požádala o odložení platnosti pravi-
del. Podle federace by evropské banky byly  
v konkurenční nevýhodě, pokud by musely 
zavést nová pravidla dříve než banky v USA. 
Federace rovněž upozornila, že evropské ban-
ky budou muset čelit radikálním změnám 
právních předpisů a vnikne nový evropský 
úřad pro dohled nad bankami. Americké ban-
ky však ve stejné době nebo v dohledné bu-
doucnosti nebudou muset plnit odpovídající 
povinnosti, proto EBF žádá o odložení pravi-
del na 1. ledna 2014.  

Komise žádá ministry financí o vy-
jádření k bankovnímu dohledu 

Evropský komisař pro vnitřní obchod Mi-
chel Barnier vyzval ministry financí Evropské 
unie, aby rozptýlili pochyby o svých „poli-
tických přáních“ k vytvoření jednoho bankov-
ního dohlížitele. Napsal to ekonomický list 
Financial Times. V rozhovoru pro britský 
deník eurokomisař před nadcházejícím zase-
dáním ministrů financí EU zdůraznil, že je 
důležité ujistit podle něj křehké trhy. „Nyní je 
čas na rozhodnutí. Potřebujeme termín stano-
vený šéfy států. Potřebujeme politické rozhod-
nutí, a to je možné,“ řekl listu podle agentury 
Reuters Barnier. 

S&P snížila rating Maďarska  
Agentura Standard & Poor's snížila rating 

dlouhodobých závazků Maďarska hlouběji do 
spekulativního pásma. Důvodem jsou obavy  
o střednědobý růst kvůli „neortodoxní politice 
vlády“. Rating klesl o jeden stupeň na BB, 
výhled je stabilní, napsala agentura Reuters. 

Société Générale se blíží prodeji 
své egyptské banky  

Francouzská bankovní skupina Société Gé-
nérale jedná s katarskou Qatar National Bank 
(QNB) o prodeji svého většinového podílu  
v egyptské dceřiné bance National Société 
Générale Bank (NSGB) a blíží se dohodě. 
Agentuře Reuters to sdělily informované zdro-

Stavební spořitelny do září uzavřely o 22 tisíc více smluv než loni 
Tuzemské stavební spořitelny uzavřely letos do konce září necelých 299 tisíc nových smluv  

o stavebním spoření. To je v meziročním srovnání asi o 22 tisíc smluv více. Průměrná cílová částka 
klesla na 330 400 Kč, informovalo na webu Ministerstvo financí. Celkový počet smluv o staveb-
ním spoření oproti stavu ke konci loňska klesl o 221 tisíc, letos na konci března jich bylo 4,33 mil. 
Celkový počet úvěrů se snížil od počátku roku o více než 14 tisíc na 913 424 úvěrů. Jejich objem 
klesl od počátku roku o více než 9 mld. na 283,8 mld. Kč. Pokles objemu úvěrů se ovšem podle 
MF neprojevil v hodnotě poměru objemu úvěrů k naspořené částce. Ten se proti stavu na konci  
2. čtvrtletí nezměnil a dosahuje 67,3 %. Během tří čtvrtletí MF vyplatilo státní podporu stavebního 
spoření za 5,148 mld. Kč, což je v meziročním srovnání pokles o zhruba 5,6 mld. Kč.  

Hypotéka s prémií odmění klienty ČS za věrnost 
Česká spořitelna představila v listopadu 2012 novou službu Hypotéka s prémií, díky které mo-

hou klienti získat zpět na svůj účet část zaplacených úroků ve výši 4 % z vyčerpané hypotéky. Tuto 
službu si mohou sjednat noví i stávající klienti u hypoték se zbývající minimální dobou splatnosti 
20 let a s fixací úrokové sazby na tři, čtyři nebo pět let. Hypotéka České spořitelny zvítězila v sou-
těži Fincentrum Banka roku a podle odborné poroty se stala Hypotékou roku 2012. 

Komerční banka zavádí platby prostřednictvím QR kódů 
Komerční banka představila řadu inovací v oblasti přímého bankovnictví. Mezi nejzajímavější 

patří zavedení plateb prostřednictvím QR kódů pro mobilní telefony: klient fotoaparátem telefonu 
sejme kód a aplikace jej převede do předvyplněného platebního příkazu, jehož odeslání klient pou-
ze potvrdí. Příkaz k úhradě lze touto cestou realizovat za několik vteřin. KB je první bankou na 
českém trhu, která podporu QR kódů zavádí. Start jejich používání umožnila standardizace podoby 
kódů na půdě České bankovní asociace.  
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Generali PPF AM zvýšila objem aktiv ve správě o 11,3 mld. Kč 
Společnost Generali PPF Asset Management si i ve 3. čtvrtletí letošního roku udržela postavení 

největšího správce aktiv v ČR s podílem na trhu převyšujícím 25 %. K 30. září spravovala aktiva  
v hodnotě 213 557 mil. Kč, což představuje oproti stejnému období předchozího roku nárůst o více 
než 11,3 mld. Kč. Jde o největší meziroční růst mezi všemi správci aktiv v ČR. GPAM je rovněž 
největším správcem aktiv ve středoevropském regionu. Do správy GPAM spadají i fondy ČP IN-
VEST a Generali PPF Invest.  

Pražská burza bude obchodovat na platformě Xetra®.  
Pražská burza zahájí 30. listopadu 2012 obchodování na nové platformě Xetra®. Burza cenných 

papírů Praha se tak po Vídni a Lublani stane dalším členem skupiny CEE Stock Exchange Group 
(CEESEG), který bude používat společný obchodní systém. 

Implementací nového systému dochází k významnému kroku v rámci skupiny CEESEG a je  
v souladu se strategií maximálního zpřístupnění národních trhů pro zahraniční investory. Nový 
systém přináší mnoho výhod rovněž stávajícím členům burzy, kteří díky širokým možnostem ko-
nektivity systému budou mít snadnější přístup na zahraniční trhy, které systém Xetra® využívají.  

Do obchodování na systému Xetra®, 
který je vyvíjen a provozován ve 
Frankfurtu skupinou Deutsche Börse 
Group, je v současnosti zapojeno na 
základě licence více než 250 bank a 
investičních společností a dalších 4700 
registrovaných obchodníků po celém 
světě. Platformu Xetra® využívají 
burzy skupiny CEESEG (v současné 
době vídeňská a lublaňská burza, implementaci zahájila budapešťská burza) a kromě Deutsche 
Börse Group například i Irish Stock Exchange, Malta Stock Exchange nebo Bulgaria Stock Ex-
change. „Díky implementaci nového obchodního systému se pražská burza dostává do hledáčku 
zahraničních investorů, kteří již tento systém využívají, což, jak pevně doufáme, může mít pozitiv-
ní vliv na likviditu na našem trhu. Tím, že platformu využívají i naše partnerské burzy v rámci 
skupiny CEESEG, dochází k logické harmonizaci pravidel obchodování i listingu, a pro české 
emitenty se tak otvírají dveře ke snadnému vstupu na další evropské trhy,“ říká Petr Koblic, gene-
rální ředitel Burzy cenných papírů Praha. Nutnou podmínkou přechodu na nový obchodní systém  
v daném termínu je úspěšné zavedení nové verze systému Xetra® (Xetra Release 13.0) na 
Deutsche Börse, avizované na 26. listopad 2012 a zároveň připravenost členů BCPP.  
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ZUNO odlehčuje půjčku o dvě procenta  
Výsledky nedávného průzkumu pro on-line banku ZUNO ukázaly, že 77 % českých klientů, kteří 

mají spotřební úvěr, považuje koncept refinancování za výhodný a 74 % Čechů by neváhalo zají-
mavou nabídku přijmout. Rozhodující by pro ně byla nižší úroková sazba, nulové poplatky za 
vedení úvěrového účtu, bezplatná možnost předčasného splacení úvěru a možnost odkladu splátek 
na 6 měsíců. Jestliže si klienti zvolí PŮJČKU od ZUNO, jejich měsíční splátka může být o desítky 
Kč nižší a ušetřit mohou až 7600 Kč. ZUNO klientům půjčí i víc, než je výše jejich současného 
úvěru a navíc sníží původní úrok až o 2 % ročně. 

je. Vlastník české Komerční banky chce pro-
dejem získat další zdroje k posílení kapitálu. 

Španělsko podle centrální banky 
možná nesplní rozpočtové cíle 

Španělská ekonomika zatím nejeví žádné 
známky oživení a vláda kvůli pokračující 
hospodářské recesi možná nebude schopna 
snížit rozpočtový deficit v letošním a příštím 
roce tak, jak plánovala. Uvedl to guvernér 
španělské centrální banky Luis María Linde. 
„Proces změn ve španělské ekonomice dosáhl 
citlivého bodu, v němž stále čekáme na zlep-
šení hospodářské aktivity a tvorby pracovních 
míst,“ řekl guvernér v projevu k parlamentu. 
Dodal, že hospodářské vyhlídky pro příštích 
několik čtvrtletí nejsou příznivé. Linde nicmé-
ně upozornil, že ekonomiku by měly podpořit 
vládní reformy zahrnující zvýšení flexibility 
trhu práce. Předpověděl, že Španělsko do roku 
2014 získá zpět téměř všechnu konkurence-
schopnost ztracenou v letech 1998 až 2008. 

Agentura Fitch plánuje přezkoumat 
rating Francie  

Agentura Fitch hodlá přezkoumat rating 
Francie v příštím roce. Fitch je poslední ze tří 
velkých agentur, u které má druhá největší 
ekonomika eurozóny stále nejvyšší hodnocení 
úvěrové spolehlivosti, i když s negativním 
výhledem. V pondělí snížila rating Francie 
agentura Moody's, třetí agentura Standard & 
Poor's tak učinila již v lednu. Moody's své 
rozhodnutí odůvodnila trvalou ztrátou konku-
renceschopnosti země a neschopností země 
řešit strukturální problémy. Vyjádřila rovněž 
znepokojení nad fiskální situací Francie a 
rizikem řetězové reakce na dluhovou krizi 
eurozóny. Paříž však upozornila, že reakce 
trhů na rozhodnutí Moody's byla mírná, což 
ukazuje, že investoři mají stále důvěru v poli-
tiku země. Snížení se však na trzích očekáva-
lo, protože Francie měla od Moody's již od 
února negativní výhled.  

JAR uvedla do oběhu bankovky  
s portrétem Mandely 

Nové bankovky s portrétem bývalého prezi-
denta Nelsona Mandely uvedla do oběhu Jiho-
africká republika. Guvernérka Jihoafrické 
rezervní banky Gill Marcusová řekla, že země 
se z bezpečnostních důvodů snaží bankovky 
obměňovat každých sedm let. V JAR se nadá-
le platí i starými bankovkami, ty však budou 
postupně staženy. Nové bankovky mají nomi-
nální hodnotu 10, 20, 50, 100 a 200 jihoafric-
kých randů. Na jedné straně se nachází portrét 
Mandely. Na druhé zůstaly obrázky tzv. velké 
pětky divokých zvířat: nosorožce, slona, lva, 
buvola a leoparda.  

(Pokračování ze stránky 3) 

AXA získala licenci pro účast ve III. pilíři penzijního systému 
AXA penzijní fond získal od ČNB licenci pro založení penzijní společnosti a provozování trans-

formovaného fondu. Od ledna 2013 tak může AXA penzijní společnost v rámci III. pilíře nabízet 
nové doplňkové penzijní spoření. Zároveň bude v transformačním fondu spravovat majetek klientů 
s původním penzijním připojištěním. To si lze sjednat nejpozději do konce letošního listopadu. 

Ženy mají nejvyšší čas uzavřít levnější životní pojištění 
V pátek 21. prosince 2012 dojde z nařízení EU ke sjednocení 

sazeb pro muže a ženy. Všechny pojišťovny musejí tento příkaz 
respektovat, přestože jde proti všem pojistným principům. Bude 
to znamenat významné zdražení pro ženy a mírné zlevnění ži-
votního pojištění pro muže. „Muži a ženy se dožívají jiného 
průměrného věku, trpí jinými nemocemi a zpravidla vykonávají 
různě riziková povolání. Nelze tedy mluvit o jakékoli diskrimi-
naci, to je prostě pojistná matematika prokazatelně vycházející  
z dlouhodobých statistik. Z hlediska pojišťovny jde proto o vel-
mi těžko pochopitelné nařízení, které však samozřejmě musíme 
respektovat,“ říká Petr Svoboda, vrchní ředitel úseku občanského pojištění ČP. Ženy se v důsledku 
rozhodnutí EU musejí připravit na citelné navýšení ceny životního pojištění. „Týká se to přede-
vším rizika smrti, stejně jako závažných a kritických onemocnění nebo pojištění pro případ pra-
covní neschopnosti. U nich dojde v průměru ke zdražení v rozmezí 30 až 80 %,“ vysvětluje Petr 
Svoboda a dodává, „mužům se naopak u vybraných rizik sazby mírně sníží, a to o 10 až 15 %.“  

Zisk penzijních fondů stoupl  
Penzijním fondům za tři čtvrtletí 2012 zisk meziročně nepatrně stoupl o 14 mil. na 3,24 mld. Kč. 

Na důchod si spořilo 4,68 mil. Čechů, na konci loňského roku jich bylo o 76 tisíc méně, informo-
vala Asociace penzijních fondů. Míra zapojení obyvatelstva v penzijním připojištění převyšuje  
70 % ekonomicky aktivních obyvatel v Česku. Objem peněz evidovaných ve prospěch účastníků 
penzijního připojištění dosáhl koncem září 243,4 mld. Kč. Od počátku roku 2012 jde o nárůst asi  
o 11 mld. Také průměrný příspěvek účastníka stabilně mírně roste, koncem září činil 449,50 Kč. 
„V souvislosti s úpravou poskytování státního příspěvku od ledna 2013 je už v tomto období trend 
zvyšování příspěvků účastníků velmi silný, naplno se to však projeví až v příštím roce,“ uvedla 
asociace. Ve 3. čtvrtletí se zastavil pokles počtu účastníků s příspěvkem zaměstnavatele. Jejich 
počet mírně vzrostl na téměř 935 tisíc lidí. Stejně tak vzrostl i průměrný příspěvek zaměstnavatele, 
který nyní dosáhl 642 Kč, a pomalu se tak vrací na úroveň roku 2010. I ve 3. čtvrtletí penzijní 
fondy pokračovaly v konzervativní investiční strategii. Největší podíl spravovaných investičních 
prostředků (88,9 %) je umístěn v dluhopisech a pokladničních poukázkách, v akciích a podílových 
listech je investováno jen 1,6 % peněz a 7 % připadá na termínované vklady a účty.  

KUPEG: Pojištěný vývoz do Latinské Ameriky stoupá 
Čeští exportéři aktivně vstupují na nová teritoria, která nejsou tak ovlivněna krizí eurozóny. Vy-

plývá to z údajů největší tuzemské úvěrové pojišťovny KUPEG, podle kterých se za tři čtvrtletí 
roku 2012 zvýšil objem pojištěných pohledávek při vývozu do zemí Latinské Ameriky a Blízkého 
východu o stovky procent. V řádech stovek procent se zvýšil objem pojištěných pohledávek a zá-
jem o pojištění exportů zejména do Uruguaye, Peru, Bolívie, Brazílie, Argentiny a Mexika. Ze 
zemí Blízkého východu narostl objem pojištěného vývozu zejména u zemí, jako jsou Kuvajt, Spo-
jené arabské emiráty, Libanon či Saúdská Arábie. Například u Izraele jde o nárůst o 300 %. Tu-
zemští vývozci podle dat KUPEG častěji míří i na Ukrajinu, do Ruska, Bulharska a na africké trhy. 
Propad objemu pojištěných transakcí nastal v případě Itálie, zemí Beneluxu či Skandinávie. 


